
 

UGEA2150 中國文化及其哲學 

Chinese Culture and Its Philosophies 
 

Instructor: Dr. WANG Xiaohong (lianwxh@gmail.com)                                        
     
COURSE DESCRIPTION 
This course introduces the philosophical thought of Confucianism, Daoism and 
Buddhism and thus provides students an access to the roots of Chinese culture. It 
covers a wide range of topics and explores Chinese culture in a comparative approach. 
Upon completion of this course, students should be able to illustrate how Chinese thought can 
be brought to bear on analyzing some of the cultural and ethical issues in the contemporary 
world. 
 
REQUIREMENTS 

 Class participation and online discussions (15%) 
 Two in-class quizzes (40%)  
 Term paper (45%) 

 
COURSE OUTLINE 
1. Introduction: What is Chinese Philosophy 

1.1 Historical and cultural background of Chinese thought 
1.2 Characteristics of Chinese way of thinking 
1.3 Intellectual lineage and the preservation of philosophical ideas 

2 Confucianism 
2.1 Heaven, earth and human 
2.2 Moral cultivation and moral ideal 

2.3 Political ideal: From self to state 
3  Daoism 

3.1 Daoist cosmology 
3.2 Ziran (自然) and wu-wei (無爲) 

3.3 Daoism and the spirit of Chinese arts 
4.   Buddhism 

4.1 Basic principles of Buddhist thinking 

4.2 Buddhist practices in daily life 
5. Chinese philosophy and contemporary cultural issues 
 



 
SUGGESTED READINGS 
Textbooks: 

1. 勞思光：《中國文化要義新編》，(香港：香港中文大學出版社，1998)。 

2. 唐君毅：《中國文化之精神價值》 (臺北：正中書局，1959)。 

3. Schwartz, Benjamin I, The World of Thought in Ancient China, Cambridge: Belknap 
Press of Harvard University Press, 1985.* 

Classics (經典讀物) (Available at http://ctext.org/zh and http://www.cbeta.org) : 

4. 《周易》 
5. 《論語》 
6. 《道德經》 
7. 《莊子》 
8. 《壇經》 

References: 
1. 方東美：《原始儒家道家哲學》 (臺北：黎明文化事業，1983)。 
2. 王邦雄：《生命的大智慧：老子的現代解讀》(臺北：漢光文化，1991)。  
3. 牟宗三：《中國哲學十九講》 (臺北：臺灣學生書局，1983)。  
4. 牟宗三：《中國哲學之特質》 (臺北：臺灣學生書局，1975) 。 
5. 周紹賢：《佛學概論》 (臺北：臺灣商務印書館，1984)。  
6. 胡適：《中國哲學史大綱》 (臺北：臺灣商務印書館，1968)。  
7. 唐君毅：《中國哲學原論：導論篇》，見《唐君毅全集》卷 (臺北：臺灣學生書局，

1991)。  
8. 唐端正：《先秦諸子論叢》 (臺北：東大圖書公司，1981)。  
9. 徐復觀：《中國人性論史：先秦編》 (臺北：臺灣商務印書館，1978)。  
10. 張岱年：《中國哲學大綱》 (北京：中國社會科學出版社，1982)。  
11. 勞思光：《哲學淺說（新編）》 (香港：中文大學出版社，1998)。   
12. 馮友蘭：《中國哲學史》，二冊 (香港：三聯書店，1992)。  
13. 蔡仁厚：《中國哲學史大綱》 (臺北：臺灣學生書局，1988)。 
14. 錢穆：《中國思想史》 (臺北：素書樓文教基金會，2001)。 
15. 霍韜晦：《佛學》 (香港：中文大學出版社，1998)。 

16. De Bary, Wm. Theodore & Irene Bloom eds, Sources of Chinese Tradition, Columbia 
University Press, 1999.  

17. Graham, A.C., Disputers of the Tao: Philosophical Argument in Ancient China, Open 
Court: La Salle, 1993.  

18. Liu, JeeLoo, An Introduction to Chinese Philosophy: from Ancient Philosophy to 
Chinese Buddhism, Malden, MA: Blackwell Pub., 2006. 

19. Roger T. Ames, Henry Rosemont, Jr., The Analects of Confucius: A Philosophical 
Translation. New York : Ballantine Books, 1999.  



20. Roger T. Ames and David L. Hall, Daodejing: "Making This Life Significant": A 
Philosophical Translation. New York : Ballantine Books, 2003. 

 
* The teaching materials including lecture notes and PowerPoints are available at 
https://moodle.cuhk.edu.hk/login/index.php.  


